

**4th Annual Conference of ALTER-ESDR**  
***Questioning contemporary societies through the lens of disability***  
**Paris – France, 2-3 July 2015**  
<http://alterconf2015.sciencesconf.org/>  
**Call for papers**

The conference is organised in the context of the annual meeting of Alter - *European Society for Disability Research / Société Européenne de Recherche sur le Handicap*. Its goal is to offer a European and international multidisciplinary view of disability research, across its whole spectrum, addressing sociohistorical and political dimensions as well as the subjective experiences of the actors concerned (disabled persons themselves and those close to them, professionals of the field and other social and political actors), but also considering disability as a category of analysis likely to shed light on the modes of organisation of contemporary societies.

The 2015 theme of the conference « **Questioning contemporary societies through the lens of disability** » invites papers reflecting theoretical and empirical research and innovative work on disability studies addressing topics that include (but are not limited to) the following :

- Politics of disability and disability as a political issue
- Mobilising law and the rights of persons with disabilities
- Theoretical and conceptual innovations on disability studies
- Participatory research methods and applied research
- Disability and work : inability, activation, employability...
- The politics of inclusive education
- Emerging professions in the field of disability and vulnerability
- Gender, sexuality, reproduction, parentality and embodied experiences
- Disability, discrimination and intersectionality
- Literary, media, film, scenic and aesthetic representations of disability

### **Languages of the conference**

Papers can be presented in English, French and/or Sign Language.

### **Submission of an abstract**

The deadline for submitting abstracts is : **28 February 2015**.

Abstracts should be sent to the following address : [4th.Alter.conference@gmail.com](mailto:4th.Alter.conference@gmail.com) or via the webpage : <http://alterconf2015.sciencesconf.org/>

Abstracts should be no longer than 300 words (Times New Roman, 12 points), in English and, if possible, also in French. They should detail the topic of the paper (issue addressed, type of data used, type of data collection and analysis, main bibliographical references).

The abstract header must include :

- title of the paper
- first and last names and affiliation of the author(s)
- email address of the contact author
- language of the presentation (English, French, Sign Language).

Notification of the acceptance of the papers will be sent to the contact author by mid-april 2015.

**Submission of a proposal of a session**

Proposals for organizing whole sessions of four presentations are also accepted.

Deadline for submission is : **28 February 2015**

Session proposals must include:

- title of the session
- first and last names and affiliation of the person proposing the session
- email address of the person proposing the session
- abstract of the session in English and, if possible, also in French (300 words maximum)
- abstract in English and, if possible, also in French of each of the four papers included in the session, following the abstract format described above.

Notification of the acceptance of the session proposals will be sent to the contact author by mid-april 2015.

#### 4<sup>ème</sup> Conférence annuelle

### ***Interroger les sociétés contemporaines à la lumière du handicap***

Paris – France, 2-3 juillet 2015

<http://alterconf2015.sciencesconf.org/>

#### **Appel à contributions**

La conférence est organisée dans le cadre de la rencontre annuelle de la société Alter – *European Society for Disability Research / Société Européenne de Recherche sur le Handicap*. Son objectif est d'offrir un panorama pluridisciplinaire, européen et international de la recherche sur le handicap, sur toute l'étendue de son spectre. Entrent dans le champ tant les dimensions sociohistoriques et politiques que l'expérience des acteurs concernés (personnes handicapées elles-mêmes, leurs proches, les professionnels du domaine, et autres acteurs sociaux et politiques), mais aussi en prenant le handicap comme catégorie d'analyse, susceptible d'éclairer les modes d'organisation des sociétés contemporaines.

La conférence de 2015 a pour thème « **Interroger les sociétés contemporaines à la lumière du handicap** ». Ce thème invite à présenter des recherches théoriques ou empiriques et des travaux novateurs traitant de questions diverses, incluant (mais ne se limitant pas à) celles-ci :

- Politiques du handicap et le handicap comme objet politique
- Mobilisation du droit et des droits des personnes handicapées
- Innovations théoriques et conceptuelles des études sur le handicap
- Méthodes de la recherche participative et de la recherche appliquée
- Handicap et travail : inaptitude, activation, employabilité...
- L'école face aux défis des politiques et des pratiques inclusives
- Nouveaux métiers du handicap et de la vulnérabilité
- Genre, sexualité, reproduction, parentalité et expériences incarnées (*embodied experiences*)
- Handicap, discrimination et intersectionnalité
- Représentations littéraires, médiatiques, filmographiques et esthétiques du handicap

#### **Langues de la Conférence**

Les communications pourront être présentées en anglais, en français ou en langue des signes.

#### **Soumission d'une proposition de communication**

Date limite de soumission des propositions : **28 février 2015**.

Les résumés sont à envoyer à l'adresse suivante : [4th.Alter.conference@gmail.com](mailto:4th.Alter.conference@gmail.com) ou par le site : <http://alterconf2015.sciencesconf.org/>

Les résumés, de 300 mots maximum (format Times New Roman 12 points), seront rédigés en anglais et, dans la mesure du possible en français également, et devront préciser l'objet de la communication (problématique, formes de recueil et d'exploitation de données, éléments bibliographiques).

En en-tête du résumé devront figurer :

- le titre de la communication
- les noms, prénoms et appartenance institutionnelle du ou des auteurs
- l'adresse e-mail de l'auteur correspondant
- la langue prévue pour la communication (anglais, français, langue des signes).

L'avis d'acceptation des communications sera notifié à l'auteur correspondant à la mi-avril 2015.

### **Soumission d'une proposition de session**

Il est possible de soumettre une session complète comportant quatre communications.

Date limite de soumission : **28 février 2015**

Les propositions de session devront comporter :

- le titre de la session
- le nom, prénom et appartenance institutionnelle de l'animateur/animatrice de la session
- l'adresse e.mail de l'animateur/animatrice de la session
- un résumé de la session rédigé en anglais et, dans la mesure du possible, également en français (300 mots maximum)
- les résumés en anglais et, dans la mesure du possible, également en français de chacune des quatre propositions de communication composant la session, selon le format indiqué ci-dessus.

L'avis d'acceptation des propositions de session sera notifié à l'auteur correspondant à la mi-avril 2015.